
عبدالملکی:

کشورهای عربی برای ایجاد مناطق آزاد 
مشترک با ایران اهتمام دارند

خریدار  دبیر شــورای عالی مناطق آزاد تجاری-
صنعتی و ویــژه اقتصادی با بیــان اینکه به زودی 
مکان ایجاد منطقه آزاد تجاری مشــترک با عمان 
مشخص می شود، گفت که مشوق های ایران برای 
جذب ســرمایه گذاری خارجــی در مناطق آزاد 
منحصر به فرد اســت. مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
نقش عمده ای در اقتصاد کشــورهای توسعه یافته 
ایفا می کنند و ایران تحــت چهار دهه تحریم های 
سازمان ملل و آمریکا، برای توسعه اقتصاد خود به 

مناطق ویژه و آزاد خود متکی است.
 الجزیره در ادامه آورده اســت: در همین خصوص 
با حجت عبدالملکی،  سیاســتمدار ایرانی، مشاور 
رئیس جمهور و دبیر شــورای عالــی مناطق آزاد 
تجاری-صنعتــی و ویژه اقتصــادی گفت وگوی 
اختصاصی انجام دادیم تــا از اهمیت مناطق ویژه 
اقتصادی ایران و تاثیر آن بر اقتصاد این کشور آگاه 

شویم.متن این گفت وگو در ادامه آمده است:

 مناطق آزاد چه نقشــی در اقتصاد ایران 
دارند و میزان اهمیت آن چقدر است؟

مــا در ایــران ۱۵ منطقــه آزاد و ۳۳ منطقه ویژه 
اقتصــادی داریم که برای ســرمایه گــذاری ملی 
و خارجی بسیار مناسب اســت. ما در حال حاضر 
۲۵۰۰ شــرکت فعــال داریم که حجــم صادرات 
ســالانه محصولات غیرنفتی این شرکت ها معادل 

۱۸ میلیارد دلار است.
بیش از ۷۰۰ هزار نفــر در این مناطق کار می کنند 
و این بدان معناست که این مناطق ظرفیت نیروی 
کار را از مناطق دیگر جذب می کنند.اولین مناطق 
آزاد و ویــژه اقتصــادی در ایران در ســال ۱۹۹۳ 
میلادی تاسیس شد و ســرعت سرمایه گذاری در 
این مناطق در دولت فعلی نسبت به دولت قبل دو 
و نیم برابر افزایش یافت و از زمان آغاز به کار دولت 
فعلی در دو ســال پیش تاکنون ۲۰۰ میلیون دلار 

سرمایه گذاری در این مناطق صورت گرفته است.

 ســرمایه گذاری خارجی در مناطق آزاد 
ایران چقدر است؟ این ســرمایه گذاری در 
کجا و به طور مشخص در چه زمینه هایی قرار 

دارد؟
در تمامــی مناطــق ویــژه و آزاد اقتصــادی 
ســرمایه گذاری خارجــی داریــم: در چابهــار 
ســرمایه گذاری خارجی در حوزه بندر و همچنین 

در انزلی ســرمایه گذاری خارجی در حوزه فناوری 
اطلاعات و شــرکت های دانش بنیان و همچنین 
ایجاد انبارهای پیشرفته و برق داریم و در ارس نیز 
در حوزه خودرو ســرمایه گذاری داریم.  در کیش 
در زمینه گردشگری بیشــتر توسط ایرانیان مقیم 
خارج از کشور و در قشــم در زمینه کشتی سازی 
و صنایع دریایی و نفت و گاز سرمایه گذاری انجام 

می شود.

 می دانیم که ایــران یک قرارداد راهبردی 
بلندمدت با چین به مدت ۲۵ سال امضا کرده 
و حجم آن - به گفته رسانه ها - ۴۰۰ میلیارد 
دلار اســت، آیا مناطق آزاد جزء ســرمایه 

گذاری های چین در ایران است؟
بله، در توافقنامه به صراحت ذکر شــده اســت که 
مناطق آزاد و ویژه اقتصــادی در ایران جزو اصلی 
ترین مکان های جذب ســرمایه گــذاری چینی 
اســت. علاوه بر این، قیمت تولید در ایران نسبت 
به بسیاری از کشورها کمتر اســت و مناطق آزاد و 
ویژه معافیت های مالیاتی و گمرکی خوبی را ارائه 
می دهنــد و در زمینه های اداری نیز تســهیلاتی 
مانند ثبت شرکت برای ســرمایه گذاران خارجی 

بدون شریک ایرانی ارائه می دهیم.
از طرفی مناطق آزاد ما نیازی به ویزا ندارند و همه 
می توانند بدون ویزا از آنهــا بازدید کنند و از طرف 
خود ما ۳۷۰ پروژه سرمایه گذاری برای چین برای 
اجرای توافقنامه پیشــنهاد داده ایم و منتظر پاسخ 

آنها هستیم.

 آیا ایران برای توســعه اقتصــاد خود و 
مواجهه با تحریم ها روی ســرمایه گذاری 

چین در مناطق آزاد حساب می کند؟
ما در حال تنوع بخشــیدن به منابع برای توســعه 
اقتصاد خود هســتیم و علاوه بر ایرانیان داخلی و 
خارجی، برای جذب سرمایه روی دو مقوله تمرکز 
می کنیم: دســته اول کشورهای همســایه مانند 
کشورهای عربی، ترکیه و پاکســتان و دسته دوم 

کشورهای آسیای شرقی به رهبری چین است.

 آیا سرمایه گذاری روسیه در مناطق آزاد 
در ایران وجود دارد؟ آیا کریدور شــمال به 
جنوب بخشی از سرمایه گذاری روسیه در 

این مناطق است؟
بلــه، روس ها در بندر انزلی )شــمال( مشــرف به 
دریای خــزر و چابهار )جنوب( مشــرف به دریای 
عمان و اقیانوس هند حضور دارند و به این مناطق 
اهمیت زیادی می دهند، زیرا مناطقی استراتژیک 
در زمینه حمل و نقل محســوب می شوند و نقش 

مهمــی در کریدور شــمال به جنــوب دارند و ما 
زمین ها و خدماتــی را به آنها برای ســاخت انبار 
اختصاص دادیم و روس هــا همچنین تقاضا دادند 
که آزمایشگاه هایی برای استانداردهای بهداشتی 
و گمرکــی راه انــدازی کنند و ما به درخواســت 
آنها پاســخ دادیم.روس هــا تمایل خــود را برای 
سرمایه گذاری عمرانی و زیرساختی اعلام کردند و 
ما با آنها برای تکمیل بنادری در انزلی و دریای خزر 
به توافق رســیدیم. روس هــا علاقه مند به تکمیل 
کریدور شــمال به جنوب در ایران هســتند و این 
پروژه بخشی از سرمایه گذاری آنها در مناطق آزاد 

و ویژه اقتصادی ماست.

 میزان حضور اعراب در مناطق آزاد ایران 
را چگونه ارزیابی می کنید؟

ما مناطقی را برای کشــورهای عربی و اسلامی به 
ویژه کشــورهای عربی خاورمیانه بــه لطف آنچه 
ملت های ما را متحد می کند، اختصاص داده ایم و 

به دنبال جذب ثروت آنها هستیم.
ما مذاکرات عمیقی را با امارات و قطر آغاز کرده ایم 
و در حال حاضــر با برخــی کشــورهای عربی و 
اسلامی برای ایجاد مناطق آزاد اقتصادی مشترک 
در حال مذاکره هســتیم و تفاهم نامه ای با عمان 
برای ایجاد منطقه آزاد اقتصادی مشــترک امضا 
کردیم. به زودی به عمان سفر خواهم کرد تا مکان 

آن منطقه را مشخص کنم.
امــارات تمایل خــود را برای ســرمایه گذاری در 
مناطــق آزاد و ویــژه اقتصــادی ما اعــلام کرد و 
همچنین اعلام کــرد که مایل اســت منطقه آزاد 
مشترک با ما ایجاد کند، در مورد عراق نیز مسائل 
در این زمینه پیشرفت کرده اســت، ما اسنادی را 
برای ایجاد منطقه آزاد اقتصادی مشــترک امضا 
کرده ایم  و عراقی ها  ســه منطقه از سرزمین خود 
را پیشــنهاد کردند و مــا اکنون در حال بررســی 

پیشنهادهایی برای تعریف منطقه هستیم.
ما همچنین یادداشت تفاهمی با سوریه برای ایجاد 
منطقه آزاد مشترک در سرزمین های سوریه امضا 
کردیم و تاکیــد می کنیم که کشــورهای عربی و 

اسلامی بیشتر از ما به این قضیه اهتمام دارند.

 پس ایران در مناطق آزاد مشــوق هایی 
برای آوردن سرمایه های عربی به سمت خود 

دارد؟
مهم ترین مشــوق ها در ارائه  تســهیلات قانونی و 
معافیت های مالیاتی و گمرکی است که معافیت از 
پرداخت مالیات برای مدت ۲۰ سال و قیمت پایین 
گمرکی بــرای صادرات و واردات اســت و قطعا در 

تامین زمین نیز به آنها کمک می کنیم.

معاون وزیر جهاد کشاورزی مطرح کرد

یک گام فاصله تا خودکفایی گندم
وزیر صمت اعلام کرد

 افتتاح ایستگاه های 
 شارژ تاکسی های برقی 
در هفته دولت
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خانه  هنر   میرا

مدیرکل صنایع خودرویی وزارت صمت اعلام کرد
ح جوانی جمعیت و به طر اختصاص ۸۲۰ هزار خودر

رئیس جمهور: 
 آزادسازی منابع ارزی کشور را نباید 

به تحلیل های جناحی تقلیل داد

وزیر جهاد کشاورزی:
  جوجه ریزی در تیرماه از ۱۳۱ میلیون 

قطعه گذشت

اوجی:
 خیال تان راحت؛ افزایش قیمت بنزین نداریم
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باید به فکر رفع آسیب های تحریم باشیم
سلمان اسحاقی  نظام اقتصادی ما با توجــه به تحریم ها آسیب پذیر شده و از 
این رو ضرورت دارد هر چه ســریع تر تدابیری برای بهبود وضعیت اندیشیده 

شود.
این در حالی اســت که شــاهد اجرای تصمیمات متفاوت هستیم به عنوان 
مثال کم کردن حوزه ی اثرگذاری صرافی هــا و تعطیلی آن ها با هدف ایجاد 

ثبات در ساختار اقتصادی نتیجه معکوس داشته است.
در این وضعیت نیاز به اعمال رویکــردی نجات دهنده داریم. به عنوان مثال در 
حوزه ی ارز تدابیر ویژه ای باید در دســتور کار قرار گیرد. در این راســتا وظیفه 
بانک مرکزی ایجاد ثبات در ســاختار اقتصادی کشور است اما بررسی ها نشان 

می دهد این نهاد تا کنون نتوانسته این مهم را محقق کند.
ساختار اقتصادی کشــور با فرایندی که هم اکنون دربازار وجود دارد نسبت به 
گذشته رشدی نداشته و شــاهد اقدام اثرگذاری نیز نبودیم که هرچه سریعتر 

باید چاره اندیشی شود.

یادداشت
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پایگاه تحلیلی پایگاه خبری

آنلاین

آگهی تجدید مناقصه نوبت دوم
موضوع : پروژه روکش آسفالت خیابان امام خمینی ) ره (

نام و نشانی مناقصه گذار : استان بوشهر - شهرستان 
عسلویه- شهر چاه مبارک - شهرداری  چاه مبارک

تاریخ آگهی نوبت اول: روز چهارشنبه 1402/5/25 
تاریخ آگهی نوبت دوم: روز پنجشنبه 1402/5/26

 مهلت تحویل اسناد مناقصه به شرکت واجد شرایط :
 از شروع وقت اداری روز پنجشنبه  1402/5/26 تا پایان 
ساعت اداری روز جمعه 1402/6/3 در سامانه تدارکات 

الکترونیک دولت )ستاد(
مهلت تحویل پیشنهاد مالی : از روز  شنبه 1402/6/4  

لغایت پایان ساعت کاری روزسه شنبه  1402/6/14
چهارشنبه  روز    : مالی  پیشنهاد  بازگشایی  تاریخ 

1402/6/15
 منبع تامین اعتبار : اعتبار این مناقصه از منابع داخلی

) ارزش افزوده و آلایندگی و .. ( ، اعتبارات قیر و تملک 

دارایی شهرداری چاه مبارک تامین می گردد .
شرح مختصری از کار : اجرای روکش آسفالت خیابان 
و  مربع  متر  مساحت 45000  به   ) ره   ( خمینی  امام 
ضخامت 5 سانتی متر مطابق با نقشه و مشخصات دفتر 

فنی شهرداری
برآورد اولیه : مبلغ براورد این پروژه 87/827/499/165 
ریال می باشد که مبلغ 51/200/000/000 ریال از آن 
اعتبارات قیر می باشد و مبلغ  36/627/499/165 ریال از 

منابع تملک دارایی و داخلی تامین می شود 
صلاحیت مورد نیاز : رتبه 5 راه

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : مبلغ 4/391/374/958 
ریال به شماره حساب 0112220498005 بانک صادرات 
نام  به  معتبر  بانکی  نامه  یا ضمانت  مبارک  چاه  شعبه 

شهرداری چاه مبارک
شهرداری در پذیرش و رد پیشنهادات مختار می باشد.

روابط عمومی شهرداری چاه مبارک

هنگام خرید وسایل برقی تجهیزاتی را انتخاب کنیم که مصرف برق کمتر و بازده بالاتری دارند

آگهی مناقصه عمومی  یک مرحله ای شماره )۱۴۰۲/۲۱(
شرکت مدیریت تولید برق اهواز - نیروگاه رامین در نظر دارد بازسازی یک دستگاه استاتور کندانسیت پمپ مرحله اول خود را از طریق مناقصه عمومی به 

یکی از شرکتهای واجد شرایط که سابقه کار مرتبط با موضوع مناقصه را داشته باشد واگذار نماید.
لذا از شرکتهایی که توانایی انجام کار مذکور را دارا میباشند دعوت به عمل می آید از تاریخ  1402/05/28لغایت  1402/06/02جهت دریافت اسناد مناقصه به آدرس 

WWW.setadiran.ir مراجعه نمایند.ضمنا جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 4-34449041-061 داخلی 4569 تماس حاصل فرمایید.
الف - نوع مناقصه: عمومی یک مرحله ای

ب -تاریخ و ساعت تحویل پاکت ها:  روز سه شنبه  1402/06/14تا ساعت 12:00
ج- تاریخ و ساعت افتتاح پاکت ها: روز سه شنبه  1402/06/14راس ساعت 14:00

 د-محل تامین اعتبار:  از محل بودجه تعمیرات رفع محدودیت می باشد.
ه- تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: مبلغ  850/000/000ریال ) هشتصد و پنجاه میلیون ریال( میباشد که بر اساس آخرین آیین نامه تضمین برای معاملات 

دولتی می بایست تهیه و تسلیم گردد.
سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.

 حق الدرج دو نوبت اگهی در روزنامه بعهده برنده مناقصه می باشد.
تاریخ انتشار  نوبت اول:1402/05/24 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/05/26

روابط عمومی شرکت مدیریت تولید برق اهواز-نیروگاه رامین

 نوبت دوم
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رئیس جمهور: 
آزادسازی منابع ارزی کشور را نباید به 

تحلیل های جناحی تقلیل داد
 رئیس جمهور با بیان اینکه آزادســازی منابع ارزی کشــور جلوه ای از 
دســتاوردهای دیپلماســی عزتمندانه در مقابل دیپلماسی ملتمسانه 
اســت که نباید آن را به تحلیل های حزبی و جناحی تقلیل داد، تصریح 
کرد: همه منابع ارزی آزادشده صرف پشــتیبانی از رونق تولید خواهد 

شد.
آیت الله »ســید ابراهیم رئیسی« در جلســه هیأت دولت اظهار داشت: 
آزادسازی بخشی از منابع ارزی کشــور اقدامی ارزشمند، مایه افتخار و 
در راستای تأمین منافع ملی بود و نباید این نوع دستاوردهای مرتبط با 

امنیت و منافع ملی را به تحلیل های حزبی و جناحی تقلیل داد.
وی افزود: امروز موضوع مهم درباره این منابع، نحوه هزینه کرد آنهاست 
که دولت عطف به تأکید رهبر معظــم انقلاب بر حمایت از تولید، تلاش 
خواهد کرد همه این منابع در راستای پشــتیبانی از تولید و طرح های 

دارای توجیه اقتصادی در زمینه رشد تولید هزینه شود.
رئیس جمهور در بخش دیگری از ســخنانش درباره جایگاه و اقتضای 
بخــش حقوقــی در دولت و دســتگاه های دیگــر در تطبیــق دقیق 
تصمیمات، مصوبــات و عملکردها با قانون اظهار داشــت: بخش های 
حقوقی دســتگاه های اجرایی و در رأس آنها معاونت حقوقی ریاســت 
جمهوری موظفنــد تصمیمات و مصوبات را به دقت بــا قوانین مربوط 

تطبیق دهند تا هیچ تناقضی با قانون نداشته باشد.

آیت الله رئیسی در ادامه به نگاه و انتظار مردم از دولت مردمی در زمینه 
سلامت اداری اشــاره کرد و مبارزه با فســاد را اصلی اساسی در دولت 
سیزدهم دانست و از مســئولان و مدیران دولت خواست که نسبت به 
وقوع فساد و شــکل گیری روابط ناســالم، پارتی بازی و رشوه حساس 

باشند و اجازه رخداد هیچ گونه مفسده ای را ندهند.
رئیس جمهور در ابتدای این جلســه با پاسداشــت ســالروز پیروزی 
رزمندگان حزب الله لبنان در جنــگ ۳۳ روزه، این پیروزی را ثمره صبر 
و بصیرت نیروهای مقاومت دانست و اظهار داشــت: عملکرد آزادگان 
سرافراز کشــورمان در دفاع مقدس و دوران اســارت، جلوه درخشان 

دیگری از صبر و بصیرت بود که برای ما درس آموز و افتخارآفرین است.
آیت الله رئیسی همچنین با تســلیت و ابراز همدردی دوباره با خانواده 
شــهدا و مجروحین حادثه تروریستی روز یکشــنبه در حرم شاهچراغ 
)ع( و قدردانی از حضور باشکوه مردم در مراسم تشییع پیکر این شهدا، 
از اقدام شجاعانه و شــرافتمندانه یکی از نیروهای خدوم حرم متبرک 

حضرت احمد ابن موسی )ع( در مواجهه با فرد تروریست تجلیل کرد.
در این جلسه همچنین استاندار سیستان و بلوچستان گزارش مفصلی 
از روند توسعه و اقدامات انجام شــده برای رشد و پیشرفت استان و رفع 

مشکلات پیش رِوی این روند ارائه کرد.

با حضور معاون اقتصادی وزارت امور خارجه؛
نشست هم اندیشی راهکارهای گسترش 

همکاری های اقتصادی ایران و ترکیه برگزار شد
صفری معاون اقتصــادی وزارت امور خارجه در ســفر دو روزه خود به 
ترکیه به تشریح شرایط ســرمایه گذاری و مشــوق های موجود برای 

سرمایه گذاران خارجی پرداخت.
در خلال ســفر دو روزه مهدی صفــری معاون اقتصــادی وزارت امور 
خارجــه و هیات همراه بــه آنکارا، نشســت هم اندیشــی راهکارهای 
گسترش همکاری های تجاری و اقتصادی ایران و ترکیه با حضور روسا 
و مدیران برخی از انجمن های تجاری، هلدینگ ها و بازرگانان ترک در 
آنکارا برگــزار گردید.در ابتدای این نشســت دکتر صفری درخصوص 
وضعیت کلی تجارت دو کشــور و نحوه گســترش آن مطالبی را عنوان 
کرد.در ادامه مصطفی حامارات، نماینده مجلــس ملی ترکیه از حزب 
آک پارتی و رئیس »انجمن بازرگانان اوتپ« و عثمان آکســوی، رئیس 
طرف ترکیه ای شــورای روابط تجاری ایران و ترکیه به ایراد سخنرانی 
پرداختند و با اشاره بر اهمیت روابط میان دو کشور، بر ضرورت افزایش 
و توســعه همکارهای تجاری فی مابین تاکید و خواستار بر طرف شدن 

برخی از مشکلات تجاری از جمله موانع بانکی و گمرکی گردیدند.
همچنین در این نشســت برخی از تجار ترک ضمــن ارائه دیدگاه های 
خود در جهت توسعه همکاری های تجاری میان دو کشور سوالاتی را در 
خصوص شرایط سرمایه گذاری، امکان رفع موانع بانکی، گمرکی و نیز 

همکاری با شرکت ها و تجار ایرانی مطرح نمودند.
در ادامه صفری ضمن بیان شرایط سرمایه گذاری و مشوق های موجود 
برای سرمایه گذاران خارجی، به تمامی ســوالات حضار پاسخ و از تجار 
و ســرمایه گذاران ترکیه جهت بازدید و سرمایه گذاری در ایران دعوت 

بعمل آورد.
در پایان با عنایت به طرح برخی سوالات پولی و مالی، معاون ارزی بانک 
مرکزی نیز در خصوص نحوه انتقال وجوه و تعاملات مالی شرکت های 
خارجی توضیحات کاملی ارائه و به ســوالات تجار ترک پاســخ لازم را 

ارائه کرد.

نماز جمعه تهران به امامت آیت الله خاتمی 
اقامه می شود

 نماز عبادی و سیاســی جمعه این هفته تهران در مصلای امام خمینی 
)ره( و به امامت آیت الله سید احمد خاتمی برگزار می شود.

طبق روال، ســاعت ۱۰:۳۰ صبح درب های مصلا بــه روی نمازگزاران 
گشوده می شــود و برنامه ها از ســاعت ۱۱ آغاز خواهد شد. همچنین 
امیر ســرتیپ محمدرضا آشــتیانی وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای 
مســلح ســخنران پیش از خطبه ها خواهد بود.در بخش معرفی کتاب 
منتخب این هفته، کتاب »ســرباز روز نهم« نوشــته نعیمه منتظری 
معرفی می شود. کتاب »سرباز روز نهم« زندگینامه جامع و کامل شهید 
مصطفی صدرزاده از فرماندهان تیپ فاطمیون و از شــهدای شاخص 

مدافع حرم است که انتشارات »راه یار« آن را منتشر کرده است.
استفاده از صوت های متعدد شهید در موقعیت های مختلف، سخنرانی 
او قبل از عملیات ها و خاطره گویی بــرای یارانش، همچنین مصاحبه با 
برخی فرماندهان ایرانی جبهه مقاومت که شــاید برای اولین و آخرین 
بار فرصت گفت وگو با ایشان فراهم شــده، از ویژگی های کتاب »سرباز 
روز نهم« اســت.در مقدمه این کتاب می خوانیم:کتاب پیش رو حاصل 
زندگی مجاهدانه و خستگی ناپذیر شــخصی است که می تواند در دوره 
حاضر، بی شک الگویی دست یافتنی باشــد. او که از سال ۱۳۹۲ با ده ها 
ترفند پایش را به سوریه باز می کند، ظرف دو سال از چهره های محبوب 
و مؤثر مدافعان حرم می شود تا جایی که سردار شــهید سلیمانی را به 

تمجید وامی دارد. 

تریبون

 دبیرکل حزب موتلفه اســلامی با اشــاره به مشارکت 
بالای مــردم در پیش ثبت نام انتخابــات دوازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی گفت: این تکثر مانعی در 

تهیه لیست واحد انتخاباتی نخواهد بود.
اسدالله بادامچیان در نشســت خبری با اصحاب رسانه 
ضمن محکومیت حمله تروریســتی به حرم حضرت 
احمد بن موسی )ع(، شهادت شــهدای این حادثه این 

تروریستی را تسلیت گفت.
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی با اشاره به در پیش بودن 
انتخابات مجلس شورای اســلامی و استقبال مردم از 
پیش ثبت نام ها اظهار داشــت:  در این انتخابات دچار 
کثرت هســتیم اما این تکثر، مانع از وحدت در لیست 

نمی شود.
بادامچیان با بیان اینکه این حزب برای پیش ثبت نامها 
آمادگی لازم را داشت، افزود: به نمایندگی های استانی 

اعلام کرده بودیم، از بین افراد حزب موتلفه، 
کسانی که واحد شرایط نمایندگی هستند را 
معرفی کنند بنابراین وقتی اعلام شد که این 
انتخابات پیش ثبت نام دارد، غافلگیر نشدیم 
و از اعضا خواســتیم که در پیــش ثبت نام 

حضور پیدا کنند.
دبیر کل حزب موتلفه اســلامی در پاسخ به 

ایرنا درباره اینکه برخی فعالان حزبی اعلام کرده اند که 
از پیش ثبت نام ها غافلگیر شــده اند، گفت: ما غافلگیر 

نشدیم زیرا از قبل آمادگی داشتیم.
بادامچیان دربــاره اینکه ادعا می شــود قانون جدید 
انتخابات مجلس منجر به کاهش مشــارکت می شود، 
بیان کرد: مگر در انتخابــات دوره یازدهم مجلس تنها 
اصولگرایــان بودند کــه رد صلاحیت شــدند؟ اما اگر 
اصلاح طلبــان بیشــتر ردصلاحیت شــدند، تقصیر 

خودشان است.
وی با بیان اینکه جبهــه اصلاحات بیانیه ای 
داده که خود منجر به محدود شــدن حضور 
چهره هــا در انتخابات می شــود، گفت: یک 
گروه از اصلاح طلبان بسیار سیاسی هستند 
که امثال آقای ظریف سر لیست آنهاست اما 
بخش دیگری هم هســتند که سرلیستشان 
افرادی چون مجیــد انصاری و کمالی اســت که اینها 

ثبت نام می کنند و به نوعی همراه هستند.
بادامچیان گفــت: اینکه اصلاح طلبــان ادعا می کنند 
که پیش ثبت نام مهلتی را برای شــورای نگهبان ایجاد 
می کند تا زمان بیشــتری برای رد صلاحیت داشــته 
باشد، حرف غلطی اســت؛ اگر شــورای نگهبان قصد 
رد صلاحیت داشــته باشــد، از ابتدا جلوی ثبت نام را 
می گیرد.این فعال سیاســی تاکید کرد: مشکل فعلی 

شورای نگهبان این است که چگونه صلاحیت این ۴۹ 
هزار نفر را که پیش ثبت نام کرده اند، احراز کند.

وی با بیان اینکه »کســی با اصلاح طلبــان دعوا ندارد 
چراکه کسی از آنها اســتقبال نمی کند«، گفت: البته 
این حرف برخی از اصلاح طلب هاســت؛ نــه همه آنها؛ 
الان دیگر کسی به اصلاح طلب ها توجهی نمی کند زیرا 
مدیریت آنها را قبلا دیده انــد و تمایلی به حضور دوباره 
آنها ندارند در حالی که برخــی از اصلاح طلب ها تصور 

می کنند مملکت برای آنهاست.
دبیرکل حزب موتلفه اســلامی تصریــح کرد: ثبت نام 
حدود ۴۹ هزار نفــر در مرحله پیش ثبت نام، نشــان 
می دهد کــه انتخابات پرماجرایی خواهیم داشــت. تا 
به دی ماه ۱۴۰۲ برســیم، اتفاقات بیشــتری در پیش 
خواهیم داشــت.بادامچیان تاکید کرد: پرماجرا بودن 

انتخابات خوب است زیرا انتخابات برای مردم است.

عضو کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توســعه 
از مصوبــه این کمیســیون بــرای انحــلال نهضت 
ســوادآموزی خبر داد و گفت: با تصویب کمیسیون، 
نهضت ســوادآموزی به شــکل ســابق ادامــه کار 

نمی دهد.
احمد نادری با اشاره به جلسه کمیسیون تلفیق لایحه 

برنامه هفتم توســعه گفت: در این جلســه کمیسیون 
تصویب کرد که نهضت ســوادآموزی به شــکل سابق 
منحل شده و ادامه کار ندهد؛ اعتقاد ما بر این است که 
نهضت در ابتدای انقلاب کارکرد خاص خود را داشــته 
که با توجه به فراگیر شــدن شرایط پســت مدرن در 

کشور، دیگر نهضت کارکردهای سابق را ندارد.

وی با تاکید بر اینکه نیاز به آموختن ســواد وجود دارد،  
افزود: بعد از ایام کرونا تعــداد بازمانده تحصیل داریم 
منتها نهضــت ســوادآموزی نمی تواند مثل ســابق 
ادامه دهد به همین دلیل کمیســیون تصویب کرد که 
ماموریت های ســازمان نهضت سوادآموزی به معاونت 
آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش داده شــود. 

البته تاکید شد که ساختار جدیدی ایجاد نشود لذا اگر 
معلمی با کارکرد ســابق نهضت قصد آموزش به فردی 
داشته که در قالب نهضت قصد ادامه تحصیل دارد، می 
تواند در قالب جدید معاونت آمــوزش ابتدایی فعالیت 
کند و بــرای او پاداش و اضافه کاری محاســبه خواهد 

شد.

حزب

سوادآموزی

زهرا علیدادی  ســخنگوی کمیســیون 
اصل ۹۰ مجلس شــورای اســلامی گفت: 
روزانــه ۲۱۵ میلیــون متر مکعــب گاز در 
کشور به دلیل عدم مدیریت مصرف و بهینه 

سازی هدر می رود.
علــی خضریــان، بــا اشــاره به نشســت 
کمیســیون اصــل ۹۰ مجلس بــا حضور 
وزیر نفــت، مدیرعامل شــرکت ملی نفت، 
مدیرعامل شــرکت ملــی پالایش و پخش 
فرآورده هــای نفتی، مدیــران وزارت امور 
خارجه و معــاون قرارگاه ســازندگی خاتم 
الانبیا )ص( در خصــوص آخرین اقدامات 
انجام شــده برای جبران ناترازی تولید گاز 
پیش از شروع فصل ســرما، گفت: با وجود 
وضعیت مناســب ذخایر خدادادی گاز در 
کشور، شــرایط تولید به دلیل بی توجهی از 

سال های گذشته و همچنین عدم توجه به 
بهینه سازی مصرف شرایط مطلوبی ندارد.

ســخنگوی کمیســیون اصــل ۹۰ قانون 
اساســی، افزود: بــر اســاس گزارش های 
شــرکت بهینه ســازی مصرف ســوخت 
روزانــه ۲۱۵ میلیــون متر مکعــب هدر 
رفت گاز به دلیل عــدم مدیریت مصرف در 
کشور داریم که شــامل اتلاف گاز در بخش 
صنعــت، خانگــی، نیروگاه هــا و گازهای 
مشــعل می شــود.نماینده مردم تهران در 
مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: در این 
جلســه وزیر نفت گزارشی از چرایی ناکامی 
در بهینه ســازی مصرف انرژی در کشــور 
ارائه کرد و پیرامون اینکه قیمت ســوخت 
در کشــور به شکلی محاســبه می شود که 
صنعت گــران و شــرکت های دانش بنیان 

انگیزه ای برای حرکت به سمت نوآوری در 
حوزه بهینه ســازی ندارند، و فعالیت در این 
حوزه صرفه اقتصادی نــدارد، توضیحاتی 
ارائــه کرد. همچنیــن عدم تنوع در ســبد 
انرژی کشور و مصرف ســوخت فسیلی به 

ویژه گاز در همه بخش هــا باعث کمبود در 
این حوزه شــده اســت. این در حالی است 
که حتی زغال ســنگ بخش قابل توجهی 
از مصرف سوخت در ســبد انرژی دنیا را به 
خود اختصاص می دهد.خضریان با اشــاره 
به انتقاد وزیر نفــت از بلاتکلیفی در بهینه 
سازی مصرف ســوخت در کشــور، گفت: 
نبود یک متولی واحد و پاســخگو و فعالیت 
۱۹ دســتگاه در این بخش باعث شده بهینه 
سازی به نتیجه مطلوب نرسد. البته وزارت 
نفت اقدامات متعددی برای بهینه ســازی 
مصرف پیش بینــی کرده اســت از جمله 
این اقدامات می توان به تأســیس صندوق 
بهینه ســازی مصرف انرژی در قالب برنامه 
هفتــم، اخــذ مصوبــه هیئت وزیــران در 
خصوص الگــوی مصرف خانگــی و تعرفه 

مشترکین پر مصرف، مشــوق های مرتبط 
با صرفه جویی مصرف گاز اشــاره کرد.عضو 
هیأت رئیسه کمیســیون اصل ۹۰ مجلس 
افزود: رئیس شــرکت ملی نفت با اذعان به 
این موضوع که افزایش ظرفیــت تولید راه 
حل مشکل ناترازی نیســت در این جلسه 
گزارشی در خصوص افزایش ظرفیت تولید 
فازهای مختلف پارس جنوبی، میادین نفت 
مرکزی، پارس شــمالی، کیــش و… ارائه 
کرد.خضریان تصریح کرد: در این جلســه 
گزارشــی از آخریــن وضعیــت طرح های 
پالایشگاهی و پتروپالایشــگاهی ارائه شد 
که با توجه به پیشــرفت پاییــن طرح های 
پالایشی با خوراک نفت خام مقرر شد وزارت 
نفت گزارشی از علت پیشــرفت پایین این 

طرح ها ارائه کند. 

بادامچیان: تکثر نامزدها مانع وحدت نیست

در تلفیق مصوب شد؛ نهضت سوادآموزی منحل می شود

خریدار   ســخنگوی کمیســیون تلفیق 
برنامه هفتم توســعه گفــت: طبق مصوبه 
این کمیسیون سالانه ۲۵ درصد از ظرفیت 
جذب دانشــجو برای اســتخدام معلمان 
از طریق دانشــگاه فرهنگیان و دانشــگاه 
تربیت دبیر شــهید رجایی افزایش می یابد 
تا بتوانیم در پایان برنامه پنج ســاله حدود 
۱۲۵ درصــد رشــد در این حوزه داشــته 

باشیم.
 محسن زنگنه در تشریح جلسه کمیسیون 
تلفیق لایحــه برنامه هفتم توســعه اظهار 
داشت: کمیســیون در این نشست مواد ۸۹ 
تا ۹۲ لایحه برنامه هفتم را مورد بررسی قرار 
داد. این مــواد در رابطه بــا مباحث مربوط 
به آموزش و پرورش، دانشــگاه فرهنگیان 
و مجموعــه هــای تابعــه وزارت آموزش و 

پرورش بود.
وی اضافه کرد: به موجب مصوبه کمیسیون 
تلفیــق، وزارت آموزش و پــرورش مکلف 
شد سند استانداردســازی و ضوابط کیفی 
کودکســتان ها، مــدارس و مراکز آموزش 
و پرورش در زمینه آموزشــی، تجهیزاتی و 
اداری را تهیه کرده و آن را به تصویب هیات 

وزیران برساند.
سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه برنامه 
هفتم ادامه داد: همچنین مقرر شــد بودجه 
و سرانه مدارس متناســب با نیازها و سطح 
محرومیت و همچنین کیفیت آموزشــی و 
تربیتی تعیین شــود و بر همین اساس این 
موارد ابلاغ شود. به عبارتی بودجه مدارس 
براساس شاخص های تعیین شده، مشخص 
و ارزیابی مدارس براســاس شــاخص های 

مورد ذکر خواهد بود.
نماینــده مــردم تربــت حیدریه بــا بیان 
اینکه ایجاد بانک جامع ســوابق فرهنگی، 
تحصیلی، آموزشــی و مهارتی برای دانش 
آمــوزان در قالــب پرونــده الکترونیکی از 
دیگر مصوبــات کمیســیون تلفیق لایحه 
برنامه هفتم بود، اظهار داشــت: همچنین 
کمیسیون در راستای ارتقای نظام آموزشی 
مصوب کرد که رشــته های آموزش فنی و 
حرفه ای و مهارتی و کار دانش و هنرســتان 
های وابســته به دانشــگاه ها باز طراحی و 

توسعه پیدا کند.
زنگنه با بیان اینکه مشــارکت بخش های 
مختلف جهت تسهیل گری و فراگیر کردن 

انواع روش هــای تربیتی ماننــد اردوهای 
فرهنگــی، زیارتی، راهیان نــور و اردوهای 
جهادی از دیگر مصوبات کمیسیون قلمداد 
می شــود، ادامه داد: همچنین کمیسیون 
مصوب کرد که استفاده از ظرفیت مدارس و 
معلمان شاغل و بازنشسته واجد صلاحیت 
در اجرای برنامه های فوق برنامه در ساعات 
آموزشــی و ســاعات غیرآموزشــی و ایام 

تعطیل مجاز باشد.
وی ادامه داد: همچنین مقرر شــد منابع 
حاصله براســاس آیین نامه تنظیم شده و 
درآمد اختصاصی به حســاب خزانه واریز 
شــود، بدین معنا که مــدارس این امکان 
را دارند تــا ظرفیت های خــود را در غیر 
ســاعات آموزشــی و حتی معلمان را در 
اختیار برنامه های فــوق برنامه قرار دهند، 
از این رو منابعی کــه از این موضوع حاصل 
می شــود، به حســاب خزانه واریز خواهد 
شد و این منابع براســاس اصل ۵۳ قانون 
اساسی در اختیار شهرستان مربوطه قرار 

می گیرد.
سخنگوی کمیســیون تلفیق برنامه هفتم 
توسعه تاکید کرد: همچنین این کمیسیون 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان را 
مکلف کرد تا با همکاری سایر دستگاه ها از 
جمله وزارت راه و شهرسازی در همه استان 

ها نســبت به ایجاد شــهر کودک و نوجوان 
اقدام کند. این اقدام می تواند، اقدام موثری 
در ایجاد روش هــای نو و تربیتــی قلمداد 

شود.
نماینده مــردم تربت حیدریه با اشــاره به 
بررســی مبحث آزمون های اســتخدامی 
براســاس ماده ۲۸ اساســنامه دانشــگاه 
فرهنگیــان در کمیســیون تلفیق مجلس 
بیان کرد: کمیســیون در ایــن بخش مقرر 
کرد افرادی که در امور آموزشی، پرورشی با 
مراکز دولتی و غیردولتی همکاری کردند، 
به ازای یک ســال همکاری تمام وقت، ۱.۱ 
ضریب برای نمره مکتســبه آنهــا در نظر 
گرفته شــود و همچنین به ازای هر ســال 
اضافه تا ۵ ســال، هر ســال یک دهم هم به 
این رقم اضافه شــود که در نهایت فردی که 
در طول ۵ سال سابقه کاری کسب می کند، 
۱.۵ ضریــب در نمره مکتســبه آنها تعیین 

خواهد شد.
وی ادامه داد: همچنین بــه موجب مصوبه 
کمیســیون تلفیــق، وزارت آمــوزش و 
پرورش مکلف به تخصیص نیروی انســانی، 
تجهیزات، امکانات و منابــع مالی مورد نیاز 
برای انجمن های ورزشی، فدراسیون های 

ورزش دانش آموزی و هیات ها شد.
زنگنه اضافه کــرد: کمیســیون در بخش 

جذب بازمانــدگان از تحصیل بــا اولویت 
دوره ابتدایی، مصوب کرد که در این بخش 
باید تدوین برنامه درسی متناسب با جذب 
بازماندگان از تحصیــل، تهیه و تامین کتب 
درســی، تغذیه رایگان و منابع آموزشــی، 
حتی اقلامــی مانند کیف و کفــش در این 
بخش مدنظر قرار گیرد. همچنین در بخش 
جــذب بازمانــدگان از تحصیــل، موضوع 
توســعه مدارس شــبانه روزی، روستایی و 
عشــایری و اســتثنایی و آموزش از راه دور 
با اولویت تامین هزینه هــای ایاب و ذهاب 
برای دانش آموزان روســتایی و عشایری و 

استثنایی مدنظر قرار داد.
وی افــزود: همچنیــن کمیســیون مقرر 
کرد کــه آمــوزش و پــرورش نســبت به 
بازمهندســی و اصلاح ســاختار تشکیلات 
اداری متناســب با ماموریت هــای مقرر از 
جمله استقرار الگوی مدرســه تراز با تاکید 
بر پیوند مدرسه با مســجد و سایر مجموعه 
ها و نهادهای انقلابی، کانون پرورش فکری، 
اعطای اختیارات مالــی و اداری به مدارس، 
بکارگیــری فنــاوری های نویــن، اعطای 
اختیارات به ادارات کل اســتان ها در سند 
تحول اقــدام کند. همچنیــن ۱۵ درصد از 
اعتبارات آموزش و پــرورش غیر از حقوق 
و دســتمزد در این بخش هزینه شــود. این 

موضوع بیشــتر به جهت تقویت سایر حوزه 
های فرهنگی و تربیتی است که مدنظر قرار 

گرفت.
زنگنه ادامــه داد: همچنین کمیســیون، 
وزارت آموزش و پرورش را مکلف به تدوین 
چارچوب تقویــم و مدیریت زمان آموزش و 
سایر الزامات آن کرد. به موجب مصوبه بند 
)ز( مــاده ۹۱ لایحه برنامه هفتم توســعه، 
کمیســیون، آموزش و پــرورش را مکلف 
کرد تا چارچوب تقویم و زمان آموزشــی را 
تدوین کند، البته این تقویم ممکن اســت 
شروع و پایان ســال تحصیلی را متناسب با 
رشــته تحصیلی و حتی محل جغرافیایی و 
نوع تحصیل تغییر کند بنابراین عملًا قانون 
بازگشــایی مدارس در اول مهرماه موقوف 
الاجرا شد که این نشــان از ایجاد انعطاف در 
بخش آموزش و پــرورش دارد تا این بخش 
بتواند نسبت به تنوع بخشی به زمان شروع 
و اتمام ســال تحصیلی در مناطق مختلف 

اقدام کند.
سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه برنامه 
هفتم توسعه با اشــاره به مصوبات ماده ۹۲ 
این لایحه تصریح کــرد: حمایت از خیرین 
مدرسه ســاز و منظور کردن معادل کمک 
هایی که خیرین در امر ســاخت مســکن و 
مکان های آموزشــی انجام مــی دهند، از 
جمله مصوبات در این ماده بود. همچنین ما 
دولت را مکلف کردیم تا همان مقدار منابع 
را در بودجه ســنواتی لحاظ کند. همچنین 
کمیســیون مصوب کرد که تمام ساخت و 
ســازها و کارهای عمرانی در حوزه مدارس، 
ورزش مدارس، دانشگاه فرهنگیان، کانون 
های پــرورش فکــری و همه حــوزه های 
آموزشــی، تربیتــی و فرهنگی کــه مجوز 
ماده ۲۳ و مجوز شورای برنامه ریزی استان 
را داشته باشــند، از جمله هزینه های قابل 

قبول مالیاتی محسوب شود.
زنگنه بیان کــرد: همچنین مقرر شــد به 
جهــت اهتمام بــه فرمایش مقــام معظم 
رهبری دربــاره لزوم اســتخدام معلمان و 
فرهنگیان از طریق دانشــگاه فرهنگیان و 
دانشگاه تربیت دبیر شــهید رجایی، سالانه 
۲۵ درصد از ظرفیت جذب دانشجو در این 
دانشگاه ها افزایش یابد تا ما بتوانیم تا پایان 
برنامه پنج ســاله حدود ۱۲۵ درصد رشد را 

در این بخش مشاهده کنیم.
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باید به فکر رفع آسیب های تحریم باشیم
سلمان اســحاقی  نظام اقتصادی ما با توجه به تحریم ها آسیب پذیر 
شــده و از این رو ضرورت دارد هر چه ســریع تر تدابیــری برای بهبود 

وضعیت اندیشیده شود.
این در حالی اســت که شــاهد اجرای تصمیمات متفاوت هستیم به 
عنوان مثال کم کردن حوزه ی اثرگــذاری صرافی ها و تعطیلی آن ها 
با هدف ایجــاد ثبات در ســاختار اقتصادی نتیجه معکوس داشــته 

است.
در این وضعیت نیاز به اعمال رویکردی نجــات دهنده داریم. به عنوان 
مثال در حوزه ی ارز تدابیر ویژه ای باید در دستور کار قرار گیرد. در این 
راستا وظیفه بانک مرکزی ایجاد ثبات در ساختار اقتصادی کشور است 
اما بررسی ها نشان می دهد این نهاد تا کنون نتوانسته این مهم را محقق 

کند.
ســاختار اقتصادی کشــور با فرایندی که هم اکنون دربازار وجود دارد 
نسبت به گذشته رشدی نداشته و شاهد اقدام اثرگذاری نیز نبودیم که 

هرچه سریعتر باید چاره اندیشی شود.
نکته مهم اینجاســت که اقتصــاد ایــران نیازمند آرامــش و ثبات و 

تصمیماتی است که تنش زدایی در فضای کسب و کار کمک کند.

وزیر صمت اعلام کرد
 افتتاح ایستگاه های شارژ تاکسی های برقی 

در هفته دولت
 وزیــر صنعت، معــدن و تجارت بــا بیان اینکه ایســتگاه های شــارژ 
تاکســی های برقی در هفته دولت افتتاح می شــوند، گفــت: واردات 
خودروهای خارجی صفر و کارکرده آغاز شده و آیین نامه های مربوطه 
ابلاغ شده اســت.عباس علی آبادی در حاشیه جلســه هیات دولت به 
خبرنگاران گفت: خودروسازان داخلی به تدریج تاکسی های هیبریدی 
را در تهران پلاک و عرضه خواهند کرد و ایستگاه های شارژ تاکسی های 

برقی در هفته دولت افتتاح می شوند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت افــزود: واردات خودروهای خارجی اعم از 
صفر و کارکرده آغاز شده و آیین نامه های مربوطه ابلاغ شده اند اما دولت 
واردکننده نیست و شرکت ها و موسسات خصوصی اقدام به واردات می 

کنند.

وزیر جهاد کشاورزی:
  جوجه ریزی در تیرماه از ۱۳۱ میلیون 

قطعه گذشت
وزیر جهاد کشــاورزی از ثبت رکورد ۱۳۱ میلیــون و ۸۰۰ هزار قطعه 
جوجه ریزی در تیرماه گذشــته با هدف تأمین گوشــت مرغ مورد نیاز 
کشــور خبر داد و گفت: این میــزان جوجه ریزی در ۱۲ ماه گذشــته 

بی سابقه بوده است.

محمدعلی نیکبخت در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران 
برنامه های وزارت جهادکشــاورزی برای تنظیم بازار گوشــت مرغ را 
تشــریح کرد و گفت: در تیرماه ۱۳۱ میلیون و ۸۰۰ هزار جوجه ریزی 
صورت گرفت و در مرداد ماه هم برنامه همین اســت.وی اظهار داشت: 
این میزان جوجه ریزی در ۱۲ ماه گذشــته بی ســابقه است و دغدغه 
وزارت جهادکشــاورزی تامین به موقع نهاده ها و بالا برون سقف جوجه 
ریزی است.وزیر جهادکشاورزی افزود: در تامین گوشت مرغ و گوشت 
قرمز برای جمعیت ۸۶ میلیونی امکان اینکه تمام نیازها از بیرون تامین 

شود، وجود ندارد و اساس کار خود را بر تولید داخل گذاشته ایم.
نیکبخت یادآورشد: اســتانداران در صورتی که اعلام کنند که سهمیه 
خاص بگیرند ما در موارد خاص آن سهمیه را به آنها اختصاص می دهیم 

و برای تامین آرد هم هیچ مشکلی وجود ندارد.
وزیر جهادکشاورزی همچنین تاکنون نزدیک به ۱۰ میلیون تن خرید 
گندم انجام شــده اســت و تا هفته آینده با افزایش خرید از کشاورزان، 

رکورد خرید ۱۰ میلیون تن گندم شکسته خواهد شد.
وی با بیان اینکه مشــکلی در تامین آرد نداریــم، درباره پرداخت طلب 
کشــاورزان نیز گفت: با توجه به تأکید رئیس جمهور به سازمان برنامه 
و بودجه مبنی بر اینکه طلب کشــاورزان دیون ممتاز دولت اســت، در 

اولویت قرار دارد.

معاون وزارت صمت خبر داد
و دست کم ۹ ماه   قطعات یدکی خودر

ضمانت دارند
معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به افزایش 
کیفیت قطعات و لوازم یدکی خودرو تولید داخل، گفـــت: درگذشــته 
عمده کالاهای داخلی، ضمانت کالایی نداشــت، امــا هم اکنون حداقل 
ضمانت کالاها ۹ ماه اســت.به گزارش وزارت صنعــت، معدن و تجارت، 
»محمدمهدی برادران« در حاشــیه برگزاری هجدهمین دوره نمایشگاه 
بین المللی قطعات، لوازم و مجموعه های خودرو افزود: رشد تولید قطعات 
اصل و قطعات داخلی باتوجه به اینکه بازار قطعات قاچاق و تقلبی محدود 
شده، توســعه پیدا کرده و بیشترین رشــد تولید در سال گذشته، مربوط 
به گروه قطعات یدکی خودرو داخلی بوده اســت.وی با اشــاره به افزایش 
کیفیت قطعات و لوازم یدکی خــودرو تولید داخل، گفــت: نظارت ها را 
هم در تولید و هم در عرضه و ضمانت ادامه می دهیــم تا به نوعی رضایت 
عمومی مردم حاصل شود و مطمئن شویم که هیچ کالای تقلبی و کالای 
قاچاق در سطح بازار عرضه نمی شود.معاون صنایع عمومی وزارت صمت 
با بیان اینکه کالاها دارای ضمانت، کیفیت لازم و اســتاندارد هستند و با 
همکاری سازمان ملی استاندارد پس از ۱۰ ســال به روزرسانی شده اند، 
تاکید کرد: در گذشــته عمده کالاهای مان ضمانت کالایی نداشــت، اما 
هم اکنون حداقل ضمانت کالاها ۹ ماه است و رضایت مندی مشتریان در 

مقایسه با سال های قبل هم افزایش داشته است.
وی با بیــان اینکه امــروز شــاهد رونمایی محصولات جدید توســط 
شرکت های دانش بنیان در این حوزه هستیم، اضافه کرد: هم در عرصه 

تولید و هم در عرصه ضمانت کالا، رقابت جذابی شکل گرفته است.
برادران همچنین یادآور شــد: هر کالایی یک شناســه رهگیری دارد و 
این شناســه مختص آن کالاســت و مردم در این صورت از اصل بودن 

کالای خریداری شده مطمئن می شوند. 
در نهایت خریدار وقتی شناســه محصول را وارد می کند، از مشخصات 
آن معطــل می شــود.وی در ادامه خاطرنشــان کرد: صورت حســاب 
الکترونیکی که فروشــندگان مجــاز در هنگام خریــد، چه به صورت 
حضوری و چه به صورت مجازی عرضه می کنند، به مشــتری از لحاظ 

اصل بودن کالا اطمینان خاطر می دهد.

یادداشت

بازار

مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی فرش دستباف با 
اشاره به مشــکلات بخش فرش گفت: صادرات فرش 
دســتباف از ۵۰۰ میلیون دلار در ســال طی ۱۰سال 

گذشته به ۵۰میلیون دلار در سال رسیده است.
عبدالله بهرامی ،مد    یرعامل اتحاد    یه سراســری تعاونی 
های تولید    کنند    گان فرش د    ســتباف ایران بااشاره به 
مشکلات در بخش فرش گفت: متأســفانه قشر فرش 
مستضعف هســتند و نیازمند بخش حمایت در بخش 
تأمین اجتماعی هســتند. بیمه روســتاییان و عشایر 
بحث درمان را ندارد و همین باعث ناراضیتی آنها است. 
وی با بیان این که بیمــه قالیبافان یکی از ابتدایی ترین 

خواسته و نیاز حوزه فرش است، گفت: سال 
۸۸مصوب و مقرر شــد حداکثــر در مدت 
۱۰ســال، حداقل یک میلیون بافنده فرش، 
بیمه شوند در مدت ۵ســال تا سال ۱۳۹۲, 
چهارصد و شصت هزار بافنده بیمه شدند، اما 
از سال ۹۲به این طرف به علت تامین نکردن 
بودجه لازم، این روند ادامه نیافت و اکنون از 

۲میلیون بافنده فقط حدود ۲۳۰تا ۲۴۰هزار قالیباف 
بیمه شــده داریم. تنها ابزار فعلی ما بیمه روســتایی و 

عشایر است.
 وی با اشــاره به مشــکلات پیمــان ارزی در بحث 

صادرات فرش افزود: مســئله پیمان ارزی 
همچنان به قــوت خود باقی اســت و این 
موضوع باعث شده است که طی چندساله 
گذشته بحث صادرات به طور چشمگیری 

کاهش یابد.
بهرامــی با تأکید بــر اینکه تنهــا ۱۰درصد 
بحث فرش دســتباف بــازار داخلــی دارد 
اظهارداشت:۹۰درصد بحث فرش دستباف صادراتی 
اســت.با بی توجهی و عدم حمایت دولــت, صادرات 
فــرش دســتباف از ۵۰۰ میلیون دلار در ســال طی 
۱۰ســال گذشــته به ۵۰میلیون دلار در سال رسیده 

اســت. صادرات فرش دســتبافت  در بدترین شرایط 
تحریم، کمتــر از ۵۰۰میلیــون دلار نبــود و حتی به 
یک میلیارد تا یــک میلیارد و ۲۰۰میلیــون دلار هم 

می رسید.
وی با بیان اینکه قیمت مواد اولیه طی چند ســال اخیر 
به شدت بالارفته اســت بیان کرد:درصنعت فرش در 
رقابت با کشورهای دیگر هستیم, کشورهای دیگر اگر 
۱۰سال گذشته فرشــی را با مبلغی مشخص تولید می 
کردند, اکنون نیز با همان قیمت تولید می کنند, اما در 
کشور ما به دلیل تورم و گرانی هزینه تولید برای تولید 

کننده ها بسیار افزایش یافته است. 

فرش

خریدار  معاون وزیر جهاد کشــاورزی با 
بیان اینکه خرید تضمینی گندم تاکنون از 
۹ میلیون و ۷۰۰ هزار تن عبور کرده است، 
گفت: یک گام کوچــک تا خودکفایی گندم 

فاصله داریم.
 سید مجتبی خیام نکویی، امروز در دومین 
رویــداد فناوری هــای نوین کشــاورزی با 
بیان اینکــه خرید تضمینی گندم امســال 
از ۹,۷ میلیون تن عبور کرده اســت، گفت: 
این میزان خرید نسبت به سال گذشته ۲,۵ 

میلیون تن افزایش دارد.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه 
نیاز گندم کشــور ماهانه یــک میلیون تن 
است، گفت: حدود ۱,۵ میلیون تن هم نیاز 
بخش صنعت اســت که در مجموع با ۱۳,۵ 
میلیون تن تولید گندم، ایران به خودکفایی 

کامل می رسد.
خیام نکویی افزود: با تمرکــز روی فعالیت 
شــرکت های دانش بنیان، امکان صادرات 

گندم به کشورهای دیگر هم وجود دارد.
رئیس ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشــاورزی همچنین گفت: در صورتی که 
از شــرکت های دانش بنیان حمایت شود، 
می توانیم در ۹۰ درصد محصولات اساسی 

در کشور خودکفا شویم.
وی به ســه دلیل افزایش خریــد تضمینی 
گندم در ســال جاری اشــاره کرد و گفت: 
نخســت اینکه قیمــت تضمینــی گندم 
مناسب و به موقع اعلام شــد. علاوه بر آن از 
کودهای فسفاته و پتاســه در کشت گندم 
به میزان کافی اســتفاده شــد. همچنین 
کشــاورزان از بذرهای اصلاح شده به خوبی 
استفاده کردند و اینها عامل افزایش تولید و 

خرید تضمینی گندم در کشور شد.
خیــام نکویــی بــه اهمیت شــرکت های 
دانش بنیان در تولیدات کشــاورزی اشاره 
کرد و گفت: ۲ میلیون هکتار ســطح کشت 
گندم آبی و ۴ میلیون هکتار ســطح کشت 
گندم دیم در کشور اســت که با استفاده از 
تکنیک های این شرکت ها، میانگین گندم 
۳۵۰ کیلوگــرم در مناطق دیــم به بیش از 
یک تن در هکتار افزایــش یافته و در برخی 
زمین هــا تولید بــه ۲,۵ تــن در هکتار هم 

رسیده است.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه 
نیاز کشــور به غذا ۱۴۳ میلیون تن و تولید 
کشــور ۱۲۵ میلیون تن اســت، گفت: در 
حال حاضر ۸۰ درصد در تامین محصولات 

کشاورزی و غذا خودکفا هستیم.

وی با بیان اینکه ســالانه ۱۰ تا ۱۶ میلیارد 
بــرای تامین نیــاز غذایی کشــور، واردات 
انجام می شــود، گفت: اگر تمرکز لازم روی 
شــرکت های دانش بنیان انجام شود، ظرف 
چند ســال آینده در ۹۰ درصد محصولات 

اساسی و کاربردی خودکفا خواهیم شد.
خیام نکویــی در ادامــه صحبت های خود 
افزود: دانش هایی که در حوزه کشــاورزی 
تولید می شود، حتما باید به بخش خصوصی 
منتقل شــود تا آنهــا به صــورت کاربردی 
اجرایی کنند.وی خاطرنشان کرد: در حال 
حاضر تعداد شرکت های دانش بنیان فعال 
در حوزه کشــاورزی مورد تایید مسئولان 
نظام نیســت و باید در این حــوزه اقدامات 

جدی انجام شود.

 سه چالش عمده در بخش کشاورزی
خیــام نکویــی کــه در نمایشــگاه های 
بین المللی صحبت می کرد، گفت: میانگین 
ســنی بالای کشــاورزان مهم ترین چالش 
شــده اســت. میانگین سنی کشــاورزان 
کشور اکنون ۵۴ ســال است و طی ۱۰ سال 
آینده، بخش زیادی از افــراد فعال در حوزه 
کشاورزی را                              نخواهیم داشت. در حال حاضر 
هــم فارغ التحصیــلان بخش کشــاورزی 

تمایلی به فعالیت در روستا ندارند.
معاون وزیر جهــاد کشــاورزی همچنین 
عدم همــکاری وزارتخانه هــای دیگر برای 
پیشبرد اهداف امنیت غذایی را                              چالش دوم 

عنوان کرد و گفت: برخــی گمان می کنند 
که فقط وزارت جهاد کشــاورزی مسئولیت 
امنیت غذایی کشور اســت در حالی ۶ تا ۷ 
وزارتخانه برای تامین امنیت غذایی کشور 
به وظایف خود عمل کنند؛ مثلا وزارت نفت 
باید به موقع کود ازته کشــاورزان را                              بدهد و 
سایر وزارتخانه ها هم همین طور به وظایف 

تعیین شده شان عمل کنند.
خیام نکویی همچنین نبودن الگوی مصرف 
مناســب را                              چالش بعدی در امنیت غذایی 
عنوان کرد و گفت: درحالی که ۹۳ درصد در 
تامین روغن وابســته به واردات هستیم، اما 
دو برابر کشورهای دیگر یعنی ۲۳ کیلوگرم 

در سال مصرف می کنیم.
وی افزود: این در حالی اســت که ۲۰ درصد 
از کل واردات بخش کشاورزی که حدود ۱۶ 
میلیارد دلار است، مربوط به واردات روغن 

می شود.
معــاون وزیــر جهــاد کشــاورزی اضافه 
کرد: همچنیــن از بین رفتــن محصولات 
کشــاورزی قبل از رســیدن به سفره مردم 
هم چالش بعدی است که حدود ۳۰ تا ۳۷,۵ 
میلیون تن از غذای مردم قبل از رسیدن به 
سفره از بین می رود که با این میزان می توان 

۲۰ میلیون نفر را                              تغذیه کرد.

  تأثیر تغییرات اقلیم در امنیت 
غذایی آینده

در ادامه این نشســت کاظم خاوازی، دبیر 

توســعه اقتصاد دانش بنیان به مشــکلات 
تغییر اقلیــم و محدودیت هایی که می تواند 
در تامین غذا ایجاد کند، اشاره کرد و گفت: 
تا ســال ۲۰۵۰ جهان باید ۷۰ درصد غذای 
اضافه تولید کنــد. این در حالی اســت که 
تغییــرات اقلیم محدودیت هــای زیادی را                              

برای تولید ایجاد کرده است.
وی افزود: در کشــور ما هر دهه ۹ میلی متر 
میــزان بارندگی کاهش می یابــد و ۳ دهم 
درجه هم دما افزایش می یابــد و نتیجه آن 
کاهش تولیدات کشاورزی است، بااین حال 
هیچ برنامه ای برای مقابله با آن تهیه نشده 

است.
سرپرست اســبق وزارت جهاد کشاورزی، 
همچنین بــه مهاجرت گونه ها اشــاره کرد 
و گفــت: تغییــرات اقلیم به حــدی بخش 
کشــاورزی را                              تحت تأثیــر قــرار داده که 
پسته ســیرجان و کرمان اکنون در اردبیل 
و ارومیه کشت می شــود. علاوه بر آن زمان 
کشــت گیاهان هم به هم ریخته و این یک 
افت پنهــان تولید محصولات کشــاورزی 
را                              ایجاد کرده اســت.خاوازی از موسســات 
تحقیقاتی درخواســت کرد برنامه کشتی 
را                              برای محصولات کشــاورزی تدوین کنند 
چراکه اکنون کشاورزان با تاریخ های کشت 

جدیدی مواجه هستند.
وی با بیــان اینکه در کوتاه مــدت عملکرد 
محصــولات کشــاوزری ۲۵ درصد کاهش 
می یابد، گفــت: تا ســال ۲۰۸۰ و عملکرد 

محصولات کشــاورزی،  ۵۰ درصد کاهش 
می یابد و همه اینها مشکلات و چالش های 

زیادی را                              در بخش تولید ایجاد می کند.
خــاوازی تصریح کرد: مشــکل کشــور ما 
این اســت که همزمان با تغییــرات اقلیم، 
حکمرانی نامناســب آب هــم رخ می دهد، 
در حال حاضر در کشــور مــا ۱۴۰ میلیارد 
مترمکعب آب به طبیعت بدهکار هســتیم 
و ســالانه ۲,۵ میلیارد مترمکعب این بدهی 
بیشــتر می شــود. یعنی با پمپاژ آب از زیر 
زمین بدهکاری ما به طبیعت ســال به سال 

افزون تر می شود.
دبیر توســعه اقتصاد دانش بنیان همچنین 
در باره غفلت در بخش خاک هم اشاره کرد 
و گفت: طبق آمار وزارت جهاد کشــاورزی 
ســالانه ۱۰ هزار هکتار از اراضی کشاورزی 
تغییر کاربری قانونی می شود و این خود به 

هدر دادن منابع تولید است.
وی با بیان اینکه تا ۵۰ ســال آینده ضرباتی 
که در خاک به دلیل شوری یا استفاده بیش 
از حد از کودها و... وارد شــده است جبران 
نخواهد شد، اظهار داشت: اهمیت خاک در 
تولید به حدی است که مقام معظم رهبری 
بارها آن را در جلســات خــود مهم تر از آب 

عنوان کرده است.
خاوازی در پایــان تأکید کرد: بــا تمام این 
مشــکلاتی که وجــود دارد، نبایــد ناامید 
شویم. اگر در سال ۱۹۶۴ تا ۲۰۰۴ انقلابی 
در بخش کشاورزی ایجاد شد و با اصلاح بذر 
و نژادهای جدید تحول در بخش کشاورزی 
و غذا ایجاد شــد، اکنون هم شــرکت های 
دانش بنیان و یا سیســتم های پیشــرفته 
کشــاورزی از پهپاد گرفته تا سنســورهای 
تعیین میزان مصــرف آب و تأثیــر انرژی 
هسته ای در بخش کشــاورزی، می توان به 
چالش هــای امنیت غذایــی در آینده فائق 
آمد.وی تصریح کرد: هیــچ محدودیتی از 
نظر علمی در بخش کشاورزی کشور وجود 
ندارد، اما باید بخش دولتــی حمایت های 
خود را                              بیشــتر کند؛ چراکــه بحران غذایی 
در آینده جدی و از همیــن الان باید به فکر 

باشیم.
دومین رویداد فناوری های نوین کشاورزی 
امــروز در نمایشــگاه  بین المللــی تهران و 
در سالن ۳۷A برگزار شــد. در این رویداد 
حدود ۱۵ شــرکت قراردادهایی را                              با بخش 
تحقیقــات امضا کردند. درواقع قرار اســت 
دانش فنی به این شــرکت ها منتقل شود و 

آنها در بخش تولید اجرا کنند.

صادرات فرش دستباف یک دهم شد

مدیرکل صنایع خودرویی وزارت صمت اعلام کرد

ح جوانی جمعیت و به طر اختصاص ۸۲۰ هزار خودر
خریدار  مدیــرکل دفتر صنایع خودرویی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به 
اینکه ۵۰ درصد ظرفیت خودروســازان به 
طرح جوانی جمعیت اختصاص یافته است، 
اعلام کرد: تاکنون ۸۲۰ هزار خودرو به این 

طرح اختصاص داده شده است.
 »عبدالله توکلــی لاهیجانی« در یک برنامه 
تلویزیونی اظهار داشــت: در بازار خودروی 
ایران، از یــک طرف با وجــود خودروهای 
فرسوده بسیار، امکان اســتفاده از پتانسیل 
این بازار برای رشــد صنعــت خودرو وجود 
دارد و از طرف دیگر، توزیــع خودرو در این 
بازار به نحوی اســت که نیمی از خانواده ها، 
امکان خریــد خودرو ندارند، پــس تقاضا و 
پتانسیل بسیار دیگری را پیش روی صنعت 

خودرو قرار می دهد.
وی با بیــان اینکه شــرایط فعلــی و عصر 
کنونی، دو تفــاوت عمده با گذشــته دارد، 
ادامه داد: امروز در عصــر داده ها قرار داریم 
و کشــورهایی کــه جمعیــت فراوان تری 
دارنــد، داده های بیشــتری در عصر هوش 
مصنوعی به دســت می آورند و در نهایت با 
الگوهای مبتنی بر داده هــا و آنچه از هوش 
مصنوعی به دست می آورند، برای استفاده 
از خدمات مضاعف تری در بازارها دسترسی 
پیدا می کنند؛ به طور مثال دو کشور فرانسه 
و چین سرمایه گذاری بســیاری در هوش 
مصنوعی انجام داده انــد، اما چین به خاطر 

اینکــه به داده های بیشــتری دسترســی 
دارد، می تواند در بهره گیــری از این داده ها 
و تبدیل شدن به ابرقدرت هوش مصنوعی، 

بهره بیشتری ببرند.
توکلی لاهیجانی بار دیگــر به این موضوع 
اشــاره کرد که در توســعه صنعتی کشور، 
توجه بــه پنجره فرصت جمعیت، بســیار 
مهم است، در مورد قانون جوانی جمعیت 
و نحوه اجــرای آن در وزارت صمت، یادآور 
شد: پس از ابلاغ این قانون، در همه دوران 
قرعه کشــی، خودروســازان  برگــزاری 
۵۰ درصــد ظرفیــت خــود را بــه طرح 
جوانی جمعیــت اختصــاص می دادند و 
خانواده هایی که شــرایط و معیارهای لازم 
این طرح داشــتند، در صــف معمول قرار 

نمی گرفتند.
وی در مورد اینکه طبق گزارش ها، ظرفیت 
کمتر و زمان انتظار بیشــتری برای مادران 
جهت دریافت نوبت وجود داشت، این گونه 
توضیح داد: در ســال گذشــته توانستیم از 
رکورد در تولید خــودرو عبور کنیم و میزان 
عرضه ها، بســیار بالاتر بود. در گذشته و به 
مدت ۴ ســال )پس از تحریم ها در ســال 
۱۳۹۷( تولید خــودرو در ایــران به نصف 
کاهش پیدا کــرده بود و از ایــن میزان هم 
نیمــی از خودروهــا در انبــار و پارکینگ 

خودروسازان قرار داشت.
مدیرکل دفتــر صنایع خودرویــی وزارت 

صمت بــا بیان آنکــه در آن مقطــع زمانی 
عرضــه خودروها بــه شــکل قطره چکانی 
صورت می پذیرفــت، تاکید کــرد: در آن 
زمان وقتــی ۱۰ هزار خودرو توســط یک 
خودروســاز عرضه می شــد، بــا توجه به 
درخواســت یــک میلیونــی، اختصاص ۵ 
هزار خودرو به طرح جوانی کمتر به چشــم 

می آمد که این یک سمت ماجرا بود.

شفاف سازی عرضه خودرو برای 
کنترل تلاطم قیمت خودرو

وی با بیان اینکه در ســال ۱۴۰۱ توانستیم 
تعداد یک میلیــون و ۳۰۰ خــودرو تولید 
کرده و پس از ۴ ســال به بــالای تولید یک 
میلیون خــودرو در ســال دســت یابیم، 
خاطرنشــان کرد: در آن زمان نیاز به اقدام 
دیگری برای کنتــرل تلاطم قیمت خودرو 

وجود داشــت و آن هم شفاف سازی عرضه 
خودرو بــود؛ فرصتی که از طریق ســامانه 
یکپارچه به دست آمد. از طریق این سامانه، 
شفاف ســازی عرضه خودرو در دستور کار 
وزارت صمت قرار گرفــت و امکان نظارت 
دقیق به فرآیند عرضه خودروســازان ایجاد 

شد.
توکلی لاهیجانی با اشــاره به اینکه از زمان 
آغاز بــه کار ســامانه یکپارچــه، می توان 
نســبت به میزان عرضه هر خودروســاز و 
تخصیص تعــداد عرضه خــودرو به طرح 
جوانی جمعیت، پایش مشخصی انجام داد، 
تصریح کرد: تاکنون ۸۲۰ هــزار خودرو به 
طرح جوانی جمعیــت اختصاص پیدا کرده 

است.
وی در خصــوص ایــن ابهام کــه برخی از 
خودروســازان کمتر از ۵۰ درصد از تولید 
و عرضه خــود را به طــرح جوانی جمعیت 
اختصاص می دادند، افــزود: وقتی در مورد 
یک محصول صــف وجــود دارد و مزیت و 
فرصتی برای جامعه ایجاد می شــود، اغلب 
جامعه که مشمول قانون جوانی می شدند، 
خودروی پژو پارس که اختلاف قیمت بین 
کارخانه و بــازار دارد، را ثبت نام می کردند. 
به طور مثال از ۳ میلیــون متقاضی ثبت نام 
در هر دوره های مختلف برای خودروسازی 
ایران خودرو، ۲ میلیون نفر همین خودرو را 
ثبت نام کردند تا سود بیشــتری ببرد. پس 

از ۵۰ درصــد کل ظرفیــت تولیــد، یعنی 
۳۰۰ هزار خودرو پژو پارس در ســال، ۱۵۰ 
نفر از متقاضیان می توانســتند این خودرو 
را دریافت کننــد. در نهایت شــرکت های 
خصوصی کــه تفاوت قیمــت کمتری بین 
قیمت محصولاتشــان در کارخانــه و بازار 
وجود داشــت، طرح جوانی آنها عملًا خالی 

و بدون پاسخ باقی می ماند.
مدیرکل دفتــر صنایع خودرویــی وزارت 
صمت در پاســخ به این پرسش که از ابتدای 
اجرای قانون جوانی جمعیــت، چه میزان 
تقاضا برای طرح جوانی وجود داشت؟ اظهار 
کرد: برای پاســخ دادن به این پرسش باید 
به دو فاز قبل و بعــد از راه اندازی ســامانه 
یکپارچــه نوبت دهی عرضه خودرو اشــاره 

کرد.
به گــزارش ایرنــا، در ســال ۱۴۰۰ بود که 
قانون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت 
در مجلس تصویب شــد. ایــن قانون دارای 
امتیازاتی برای خانواده ها اســت تا آن ها را 
تشــویق به فرزندآوری کند. یکــی از این 
امتیازات، امــکان ثبت نام خــودرو بدون 
قرعه کشــی برای مــادران اســت. مطابق 
اعلام وزارت صمت، قرار اســت ۵۰ درصد 
خودروهایــی که قــرار اســت در در طرح 
جوانی جمعیــت ثبت نام خــودرو عرضه 
شــوند، ســهمیه قانون جوانــی جمعیت 

مجلس باشد.



یک کارشناس امور بانکی اعلام کرد
وژه های   تمرکز اوراق سلف مسکن بر پر

در حال ساخت
یک کارشــناس امور بانکی گفت: باتوجه به اینکه اوراق ســلف موازی 
مسکن یک ابزار تامین مالی سازنده به حساب می آید، محدودیتی برای 
اســتفاده از آن وجود ندارد؛ اما از آنجایی که یک ابــزار تامین مالی به 

حساب می آید برای پروژه های در حال ساخت بیشتر استفاده می شود.
»سید محمدرضا حبیب زاده« در مورد ماهیت اوراق سلف مسکن اظهار 
داشت: اوراق سلف موازی مســکن در واقع بر بستر دستورالعمل انتشار 
اوراق سلف اســت که با همکاری ســازمان بورس، بورس کالا، کمیته 
تدوین مقررات و کمیته فقهی تغییرات لازم بر دســتورالعمل موجود 
انجام شد و این امر سبب شد تا گســتره این ابزار مشمول حوزه مسکن 

هم شود.
وی افزود: اوراق ســلف متری ســاختمان از نظر کاربردی به نوعی یک 
شیوه تامین مالی میان ابزاری است که ویژگی هایی همچون ابزارهای 
بدهی و مشــارکتی به صورت توامان، تامین مالی ســازنده در راستای 
اهداف عملیاتی و فرصت ســرمایه گذاری بــرای بهره مندی از ارزش 

افزوده صنعت ساختمان را در اختیار سرمایه گذاران خواهد گذاشت.
حبیب زاده درباره مساله قیمت گذاری اوراق سلف مسکن، بیان داشت: 
از آنجایی که پروژه های ســاختمانی قابل رویت هســتند، اشــخاص 
ســرمایه گذار می توانند برای اخذ اطلاعات، افزون بــر ارائه گزارش ها 
توسط شخص ســازنده در ســامانه بورس کالا، از بنگاه های املاک نیز 

بهره بگیرند.
این کارشــناس امور بانکی ادامه داد: در نظر داریم بــرای این ابزار کف 
و ســقف ســود )در قالب اختیار خرید/ فروش( تعیین نکنیم و سرمایه 
گذاران بر اســاس متر پایه و طی دوره متناسب ســود دریافت خواهند 
کرد. به طور مثال اگر قیمت پایه پــروژه ای در یک منطقه معادل ۱۰۰ 
میلیون تومان بوده باشــد، این امکان وجود دارد که برگه های اوراق به 
همان مبلغ ۱۰۰ میلیون تومان قیمت گذاری شــود و هم در واحدهای 
کوچک تر مثلا ۱۰ میلیون تومان قابلیت تبدیل دارد تا نقدشــوندگی 

اوراق افزایش یابد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا اوراق سلف مســکن تنها بر پروژه های 
درحال ساخت اســت یا ســاختمان های در حال تحویل را هم شامل 
می شــود با خیر، گفت: با توجه به آنکه اوراق ســلف موازی مسکن یک 
ابزار تامین مالی سازنده به حساب می آید، محدودیتی برای استفاده از 
آن وجود ندارد؛ اما از آنجایی که یک ابزار تامین مالی به حساب می آید 

برای پروژه های در حال ساخت بیشتر استفاده می شود.
حبیب زاده درباره اینکه آیا هر شخصی می تواند برای پروژه های عمرانی 
خود از اوراق اوراق بهره بگیرد یا خیر، اظهار داشت: از آنجایی که اوراق 
سلف مســکن فعلا در ابتدای مســیر قرار دارد، با انبوه سازانی که مورد 

تایید دستگاه های مربوطه باشند کار را آغاز خواهیم کرد.

این کارشــناس امور بانکی در زمینه مدت زمان تحویل پروژه هایی که 
قرار است به واسطه اوراق تامین مالی شوند، بیان داشت: تعریف اولیه ای 
که برای انتشــار اوراق در نظر داریم، بــرای پروژه های بالای ۳۰ درصد 
پیشــرفت اســت که مرغوبیت پروژه، متراژ، قابلیت دسترسی و غیره 

مشخص شده باشد.
وی در پایان با اشاره به اینکه محدودیت شهری برای انتشار اوراق وجود 
ندارد، خاطرنشان کرد: شــخص ســازنده در صورت تایید صلاحیت، 
می تواند در هر شهری که مد نظرش است، پروژه خود را به واسطه اوراق 

تامین مالی کند.

یک کارشناس بازار پول و ارز مطرح کرد
 بازگشت انضباط پولی و مالی به نظام 

اقتصادی کشور
ناترازی باعث می شود بانک ها به مرور زمان نتوانند به وظیفه ذاتی خود 

عمل کنند و هم خودشان و هم نظام پولی کشور را دچار مشکل کنند.
محمدرضا اکبری جور؛ کارشــناس بازار پول و ارز در گفت وگو با ایبِنا با 
اشــاره به اظهارات رئیس کل بانک مرکزی درباره اصلاح نظام بانکی از 
جمله ناترازی بانک ها، بیان کرد: به زبان ســاده، به گسست بین ارزش 
دارایی ها از یک طرف و میزان بدهی ها از طرف دیگر، ناترازی می گویند 
که از نــکات مهم ناترازی بانک ها این اســت که هم ســمت بانک های 

خصوصی هم سمت بانک های دولتی است.

وی ادامه داد: هر چه این گسســت و شکاف بیشتر باشــد، ناترازی هم 
بیشتر است. این ناترازی باعث می شــود به مرور زمان بانک ها نتوانند 
به وظیفه ذاتی خود عمل کنند و دچار مشــکلات عدیده ای شوند و هم 

خودشان و هم نظام پولی کشور را دچار مشکل کنند.
اکبری جور تصریح کرد: نکتــه مهم در ناتــرازی مجموعه های بانکی 
کشور این است که این ناترازی از فعالیت و کسب و کاری که بانک ها در 
نظام بانکی کشور دارند حاصل نمی شود، بلکه دلایل دیگری دارد؛ مثل 
امهال های غیر منطقی که بعضا به بدهکاران نظام بانکی ارائه می شــود 
و همچنین بدهی دولت به سیســتم بانکی که گفته می شود حدود ۱۰ 

درصد نقدینگی کشور است.
وی ادامه داد: همچنیــن بدهی بانک هــا به بانک مرکزی بر اســاس 
محاســبات موجود بیش از ۴۰ درصد پایه پولی کشور است. بخشی هم 
فعالیت برخی از بانکهاست که اضافه برداشت هایی از سپرده ی سپرده 
گذاران برای ارائه تسهیلات به مشــتریان خودشان انجام می دهند که 

باعث ناترازی می شود و البته این مورد، خیلی کم و محدود است.
این کارشناس پول و ارز راهکار جلوگیری از این مساله را انضباط کاری 
دانســت و گفت: در اظهارات اخیر رئیس کل بانــک مرکزی همه چیز 
حاکی از آن بــود که انضباط مالی و پولی در حال برگشــت به مجموعه 
نظام بانکی و اقتصاد کشــور اســت. همچنین در خصوص کنترل نرخ 
ارز در خصوص کســری بودجه دولت و اقتدار و استقلال بانک مرکزی 

مطالب مهمی گفته شد.
 وی افــزود: چنانچه ایــن اتفاق و انضبــاط پولی و مالــی در مجموعه 
اقتصادی کشــور اتفاق بیافتد، شــاهد خواهیم بود که بــه مرور زمان 

وضعیت و شرایط اقتصادی بهتری را تجربه خواهیم کرد.

جدیدترین آمار موسسه کپلر از صادرات نفت ایران نشان داد
وزانه ۱.۵ میلیون بشکه نفت ایران   صادرات ر

به چین
 موسســه کپلر در جدیدترین گــزارش خود اعلام کــرد در ماه جاری 
میلادی )آگوســت( صادرات نفت ایران به چین به روزانه ۱.۵ میلیون 
بشکه افزایش یافته است. این گزارش نشان می دهد ادعای غربگرایان 
داخلی درباره تخفیف روسیه به چین برای ربودن سهم ایران از این بازار 

کاملا دروغ بوده است.
 موسسه کپلر که یکی از موسســات معتبر در زمینه رصد محموله های 
نفتی در جهان به شمار می رود، در گزارش خود اعلام کرد: ایران امسال 
صادرات نفت خود را افزایش داده اســت زیرا از نظر ژئوپلیتیکی قوی تر 

شده است و بیشتر محموله ها به چین می روند.
طبق این گزارش، چین به عنوان بزرگتریــن واردکننده نفت جهان در 
این ماه حدود ۱.۵ میلیون بشــکه در روز نفت خــام از ایران وارد کرده 

است.
این موسســه در گزارش خود همچنین اعلام کرد: در ۷ ماه سال جاری 
میلادی میانگین صادرات نفت ایران به چین ۹۱۷ هزار بشــکه در روز 

بوده که بالاترین رقم در نمودار کپلر از سال ۲۰۱۳ تاکنون است.
این گزارش همچنین می افزاید: معامله گران گفتند که دو گرید اصلی 
ایران در حال حاضر با تخفیف بیش از ۱۰ دلار در هر بشــکه نســبت به 

برنت معامله می شوند که ارزان تر از انواع روسی هستند.
سال گذشــته بود که برخی رســانه های داخلی خبرهای متعددی از 
تخفیف روسیه به چین برای ربودن ســهم ایران از بازار نفت این کشور 
منتشــر کردند. آمار جدید کپلر از صادرات نفت ایران به چین نشــان 
می دهد ادعای این رســانه ها کاملا کــذب بوده اســت. آمارهای این 
موسســه نشــان می دهد روند صادرات نفت ایران به چین نه تنها کم 

نشده، بلکه به بالاترین رقم در حداقل ده سال اخیر رسیده است.

اوجی:

 خیال تان راحت؛ افزایش قیمت بنزین نداریم
وزیر نفت تاکید کرد که خیال مردم راحت باشــد کــه افزایش قیمت 

بنزین صورت نمی گیرد.
جواد اوجی در حاشیه جلسه  دولت درباره شایعه گرانی بنزین گفت: من 
چند بار مصاحبه کرده و افزایش قیمت بنزین را تکذیب کردم و شرکت 
پالایش و پخــش بارها این تکذیــب را تکرار کرده  اســت. خیال مردم 
راحت باشــد که افزایش قیمت بنزین صورت نمی گیرد و دولت چنین 

برنامه ای ندارد و مردم به شایعات توجه نکنند.
وزیر نفــت افزود: بــرای تولیــد بنزین هیچ جــای نگرانی نیســت و 
پالایشگاه ها با حداکثر ظرفیت تولید مشغول هستند و لجستیک قوی 
برای توزیع بنزین در سراســر جایگاه ها داریــم. روال تامین بنزین به 

صورت عادی انجام می شود و مردم به شایعات توجه نکنند.

اوجی با بیان این که »نسبت به سال گذشــته ۱۵۰ میلیون لیتر بنزین 
بیشــتر ذخیره داریم«، گفت: مجلس در قانون بودجه مصوب کزده که 
مردم برای ســوخت گیری باید از کارت شــخصی خود استفاده کنند 
به همین دلیل ما به وظیفه خود عمل می کنیــم. همه جایگاه ها کارت 
ســوخت دارند ولی تعداو آن را کم کرده ایم. در ابتدای اجرای این طرح 
مردم ۱۷ درصد از کارت خود اســتفاده می کردند ولــی امروز این عدد 
به ۷۵ درصد رسیده اســت. کارت جایگاه ها هم برای موارد اصطراری 
است که مردم یا کارت خود را گم کرده اند یا آن را فراموش کرده اند. باز 
هم تاکید می کنم که این مســاله تکلیف مجلس برای وزارت نفت بوده 

است.هیچ جایگاهی جق ندارد بگوید کارت سوخت ندارم.
وی همچنین درباره تامین بنزین کشــور گفت: همه بنزین کشــور در 
داخل تامین می شود. ۱۰ پالایشــگاه در کشور دا یک که در حال تولید 

بنزین هستند.
وی در جریان بازدید از نمایش خودروهــای هیبریدی در حیاط دولت 
اظهار کرد: وزارت نفت از تولید خودروهــای هیبریدی و برقی حمایت 
می کند؛ ســرمایه گذاری که برای تولید خودروهای برقی و هیبریدی 
ســرمایه گذاری کند، خود ســوخت یا معادل میــزان صرفه جویی در 
مصرف )که تقریبا ۵۰ درصد اســت( مطابق قیمت فوب خلیج فارس به 

آنها کمک خواهیم کرد.

مدیرعامل شرکت پخش فرآورده های نفتی:
شایعات در خصوص بنزین صحت ندارد

 مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایــران با بیان اینکه 
کمبود سوخت نداریم و مردم به شــایعات توجهی نکنند، گفت: تمام 
شایعات مطرح شــده در خصوص بنزین صحت ندارد و هیچ تغییری در 

سهمیه سوخت ایجاد نشده است.
 »علی اکبر نژادعلی« در برنامه تهران بیست در خصوص دلیل شلوغی 
پمپ بنزین ها و کاهش کارت های ســوخت در جایگاه های ســوخت، 
اظهار کرد: در ارتباط با توزیع فرآورده های نفتی در جایگاه های عرضه 
سوخت به میزان مناسب بر اســاس برنامه تدارکاتی میزان فرآورده به 
جایگاه ها عرضه می شود در حال حاضر هم جایگاه ها به میزان مناسب 

سوخت دارند و میزان ذخیره هم مناسب است.
وی با بیان اینکه کمبود سوخت نداریم و مردم به شایعات توجهی نکنند 
افزود: اطمینــان خاطر به مردم می دهیم که بنزیــن به میزان کافی در 
جایگاه ها و انبارهای نفت وجود دارد و تمام شــایعات مطرح شــده در 

خصوص بنزین را رد می کنیم.
مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی گفــت: به میزان 
تعداد خودروهای پلاک گذاری شده کارت سوخت شخصی در اختیار 
مردم وجود دارد و بر اســاس مصوبــه قانونی موظفیــم تحویل بنزین 
در جایگاه ها بر اســاس کارت های ســوخت به مــردم تحویل دهیم. 
کارت های اضطراری را هم در جایگاه هــا داریم تا اگر مردم به هر دلیلی 

نیاز پیدا کردند از این کارت ها استفاده کند.

هیچ تغییری در سهمیه سوخت ایجاد نشده است
نژاد علی با بیان اینکه برخی شــایعات مطرح شده را تکذیب می کنیم، 
افزود: ما به دنبال رســیدن میزان مناسب ســوخت به داخل جایگاه ها 
هستیم و عرضه مناســب هم داریم. به میزان مناســب سهمیه بر روی 
کارت های مالکان خودرو وجود دارد و هیچ تغییری در سهمیه سوخت 
افراد ایجاد نشده است. ۶۰ لیتر به قیمت هزار و ۵۰۰ تومان و ۱۵۰ لیتر 

به قیمت ۳ هزار تومان در کارت سوخت افراد وجود دارد.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با بیان اینکه توصیه 
می کنیم مردم از کارت های ســوخت خودشان اســتفاده کنند، ادامه 
داد: کارت های اضطراری فقط برای شــرایط اضطرار است تا مردم اگر 
سهمیه خود را به پایان رســاندند یا کارت خود را فراموش کردند از این 

کارت ها استفاده کنند.
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خ ارز راه عبور از انقباض اقتصاد  کاهش نر

خریدار  بــا توجه به آزادســازی ۶ میلیارد دلار 
از دارایی هــای بانک مرکزی، آثــار قابل توجهی 
به خصوص در رشــد منفی پایه پولی پیش بینی 
می شــود. معمولا در ادبیات اقتصادی رایج، روی 
دیگر کنترل تورم را رکود می دانند و کارشناسان 
معتقدند سیاســت گذار پولی همواره باید بتواند 
بین ایجاد تورم و رکود در یک اقتصاد تعادل ایجاد 

کند.
پس از تورمی که اقتصاد ایران را در ســال گذشته 
با آن دسته و پنجه نرم کرد و رشد عجیب و غریبی 
که نــرخ ارز به واســطه ی برخی سیاســت های 
تعدیلی بانک مرکزی در ســال گذشــته تجربه 
کرد، تغییر دســت فرمان بانک مرکزی به سمت 
سیاســت های تثبیتی شــکل گرفت. مشــخصا 
سیاست های تثبیت توانســت روند صعودی نرخ 
ارز را بالاخره نزولی کند و تورم افسار گسیخته ی 

سال ۱۴۰۱ را وارد مدار نزولی کند.

سیاست کنترل ترازنامه توام با اعمال 
سیاست تثبیت

یکی از سیاست هایی که همزمان با سیاست های 
تثبیت ارزی در دســتور کار تیم اقتصادی دولت 
سیزدهم از همان ابتدای کار قرار گرفت، سیاست 
کنترل ترازنامه بانک ها بود. گفتنی است به دنبال 
تدوین و اجرای برنامه ی پولی و تعیین هدف رشد 
نقدینگی برای سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲، در کنار 
پیگیری جدی سیاســت کنترل مقداری رشــد 
ترازنامه ی بانک ها و جریمــه بانک های متخلف 
از حدود تعیین شــده از طریق افزایش نســبت 
ســپرده ی قانونی، رشــد دوازده ماهه نقدینگی 
کاهش قابل توجهی داشته به طوری که از حدود 
۴۳ درصد در مهرمــاه ســال ۱۴۰۰، در خرداد 
۱۴۰۲ به کمتر از ۳۰ درصد رســیده اســت که 
دستاورد مهمی برای سیاســت گذار پولی کشور 
در کاهشی کردن روند رشــد نقدینگی محسوب 

می شود.
نکته ای که باید به آن اشــاره کرد این اســت که 
اگرچه دســتاورد بانک مرکزی در کاهشی کردن 
روند رشد نقدینگی دســتاورد بزرگی محسوب 
می شــود، اما اتکای صرف به این سیاست، فضای 
اقتصاد ایران را با رکود سنگین درگیر خواهد کرد 
و مشخصا سرمایه در گردش بنگاه های تولیدی و 
عطش نقدینه خواهی در اقتصاد ایــران را روز به 
روز بالا خواهــد برد که خــودش می تواند زمینه 
ســاز بحران های مختلفی در اقتصاد ایران شود و 

تبعات سنگینی به همراه داشته باشد.

آزاد سازی منابع بلوکه شده ارزی، عامل 
دیگری برای رشد منفی پایه پولی

اما اتفاق جدیدی که به شــرایط رکودی اقتصاد 
ایران در نیمه ی دوم سال جاری دامن خواهد زد، 
مکانیزم بازگشت ارز های بلوکه شده به چرخه ی 
اقتصاد است. لازم به ذکر اســت که ریال معادل 
ارز های بلوکه شده، توسط بانک مرکزی در دولت 
قبل خلق شده و نقدینگی ما به ازای آن در اختیار 
دولت قرار گرفته و از همان زمــان این درآمد در 
حســاب دارایی های خارجی بانــک مرکزی )به 
صورت حســابداری و نه حقیقی( شناسایی شده 

است.
گفتنی است وصول ۶ میلیارد دلار بانک مرکزی، 
در واقع به این معنا اســت که حدود ۱۸۰-۱۷۰ 
هزار میلیارد تومان )با نرخ تسعیر ۲۸۵۰۰( قدرت 
مداخله بانک مرکزی در بــازار ارز افزوده خواهد 
شد و فروش ارز های مذکور باعث کسر ۱۷۰ هزار 
میلیارد تومان از حساب بانکی خریداران ارز و نیز 
حســاب بانک های مذکور نزد بانک مرکزی شده 
که نتیجه ای جــز کاهش قابل توجــه پایه پولی 

نخواهد داشت.

پیش بینی رشد منفی ۲۰ درصدی پایه 
پولی در 1۴۰۲؟

همانطور که اشاره شد، ۶ میلیارد دلار منابع ارزی 
آزاد شده در کره جنوبی، منابع اختصاصی بانک 
مرکزی محسوب شــده و این بانک تلاش میکند 
این دارایی ارزی را بــا حداکثر قیمت عرضه کند. 
بر این اســاس امکان عرضه ما به ازای مبالغ ارزی 
مذکور در بازار مبادله با نــرخ ۳۸ هزار تومان نیز 
وجود دارد که با عرضه تمام ۶ میلیارد دلار رقمی 
نزدیک بــه ۲۳۰ همت در اختیــار بانک مرکزی 
قرار خواهــد گرفت که با این اوصــاف به صورت 
میانگین حدود ۲۰۰ همت از پایه پولی کاســته 

خواهد شد.
لازم به ذکر اســت، بر اســاس آخریــن آمار در 
دسترس، در اســفند ماه ۱۴۰۱ پایه پولی حدود 
۸۵۰ همت بوده اســت و با تزریق کامل این منابع 
ارزی پیش بینی میشــود طی ســال جاری رشد 

پایه پولی حدود ۲۰ درصد منفی شود.
به بیان دیگر کاهشــی که به واســطه این فرایند 
در پایه پولــی رخ خواهد داد، بــه منزله ی اعمال 
سیاســت های انقباضی در اقتصاد عمل کرده و با 
ســرد کردن اقتصاد، طبیعتا اقدامی ضد تورمی 
محســوب شــده که زمینه های رکودی را پدید 

خواهد آورد.

کاهش نرخ ارز راه عبور از انقباض اقتصاد 
ایران در نیمه دوم سال

بنابراین با توجه به نکاتی که در بالا اشــاره شد به 
نظر می رســد اقتصاد ایران، بیشــتر از هر زمانی 
در آســتانه ی ورود به رکودی بــزرگ و احتمالا 
طولانی قرار دارد. البته برخی کارشناسان عنوان 
می کنند که بانــک مرکزی مثــلا می تواند برای 
عبور از این رکود تحــت قالب ریپو و تزریق منابع، 
نقدینگی را افزایش دهد تــا بازار ها با رکود مواجه 
نشوند و برای فرار از رکود نســخه ی افزایش پایه 
پولی را تجویز می کنند. اما نکته ای که در پاســخ 
به ادعا باید مطرح کرد این اســت کــه، تورم این 
ســال ها آنقدر بالا بوده که بانک مرکزی را مجاب 
کند که اولین و مهم ترین هدفــش پایین آوردن 
تورم و رساندن آن به کانال ۳۰ درصدی باشد ولو 
اینکه مجبور شود برای برهه ای اقتصاد را منقبض 

کند.

هشدار در خصوص سناریوی افزایش پایه 
پولی از محل افزایش بدهی دولت

لازم بــه ذکر اســت هرگونــه عقب نشــینی از 
سیاســت های تثبیتــی و ضد تورمــی از جمله 
افزایش پایه پولی از محل افزایش بدهی دولت به 
بانک مرکزی ممکن اســت منجر به افزایش نرخ 
ارز و به تبع آن بازگشــت تورم های نامتعارف در 

کوتاه مدت شود.
همچنین اگــر بانک مرکــزی بتواند بــا اجرای 
گام های بعدی سیاســت تثبیت، نرخ ارز سامانه 
مبادله ی ارز و طلا را کاهشــی کند )نرخ برگشت 
ارز صادراتی و نرخ ارز تامیــن کننده ی واردات(، 
مشخصا توانســته نقدینه خواهی و عطش بازار و 
بنگاه هــای تولیدی را تا حد قابــل قبولی کاهش 
دهد چرا که تقریبا ۸۰ درصــد کالا های وارداتی، 
در دســته ی کالا هــای واســطه ی تولیــد قرار 

می گیرند. 
در واقع اینطور می تــوان می گفت، هم اکنون که 
ثبات نرخ ارز در بازار غیر رســمی دستاورد های 
سیاست تثبیت را محسوس تر کرده و چشم انداز 
کاهش تورم به نظر قابل دســترس تر از گذشــته 
شده اســت، بانک مرکزی باید به ســمت پیاده 
ســازی فاز دوم سیاســت تثبیت )عرضه ی تمام 
ارز های صادراتی با نرخ پایه ۲۸۵۰۰( گام بردارد 
و تا جای ممکن بازار غیر رسمی که اعدادی تحت 
تاثیر کانال های تلگرامی در آن به عنوان مبنا قرار 
می گیــرد را کوچک تر کند و تا حد تــوان نرخ ارز 

رسمی را کاهش دهد.

نفت

با وجود اشــتیاق پالایشگاه های 
و  کــره ای، مقامــات دولتــی 
همچنین منابع بانکی و صنعتی 
کره جنوبی می گویند آزادسازی 
دارایی های مسدود شده ایران در 
بانک های این کشــور، فعلا بعید 
است به ازسرگیری تجارت نفت 

ایران منتهی شود.
نشــریه کورین اکونومیک دیلی 
هفته گذشــته گــزارش کرد که 
ســئول و واشــنگتن، ســرگرم 
بحث درباره راه های آزادســازی 
دارایی هــای ایــران بــه ارزش 
هفت میلیارد دلار هســتند که 
در بانــک ووری و بانک صنعتی 
کره مســدود مانده اند. یک مقام 
وزارت خارجه کــره جنوبی ۱۱ 
اوت گفــت: دولت کــره جنوبی 
وارد رایزنی نزدیک با کشورهای 
مرتبط شامل آمریکا و ایران شده 
تا به مســئله دارایی های مسدود 
شــده بپردازد.جواد اوجی، وزیر 
نفت ایــران در ۱۳ اوت اعلام کرد 
این دارایی هــا مربــوط به پول 
خریــد میعانات ایــران در اواخر 
دهه ۲۰۱۰ هســتند و از ســوی 

دولــت کــره جنوبی 
آزاد شده اند اما وزارت 
دارایــی کــره جنوبی 
دربــاره انتقــال پول و 
پروســه مربوط به آن 
نکرد.یک  اظهارنظــر 
منبع بانکی در ســئول 

که اطــلاع نزدیکــی از مدیریت 
اموال ایــران در بانــک ووری و 
بانک صنعتی کــره دارد، گفت: 
دستوری برای اقدام و آزادسازی 
این پول برای ایــران وجود دارد 
اما ما نمی توانیــم هنوز وضعیت 
انتقال آن را تائیــد کنیم.روابط 
میان ســئول و تهران پس از این 
که ایران، یک نفتکش شیمیایی 
با پرچم کره جنوبی را در ســال 
۲۰۲۱ در تنگــه هرمــز توقیف 
کرد، تیــره شــد.فعالان صنعت 
پالایش محلی و تجارت نفت کره 
جنوبی، تلاش های ســئول برای 
حل مشــکل دارایی های مسدود 
شده ایران را تشــویق کردند زیرا 
ایران زمانــی تامین کننده نفت 
بسیار ارزشمند و شریک تجاری 
چهارمین اقتصاد بزرگ آسیا بود.

با این حال، تحلیلگران 
انجمن نفت کره جنوبی 
و همچنین معامله گران 
شرکت های پتروشیمی 
و پالایش نفــت بزرگ 
این کشــور می گویند 
تجــارت آزادانــه نفت 
ایــران در بازارهــای، مســتلزم 
تغییرات قابل توجه در مســائل 
ژئوپلیتیکی است.یکی از مدیران 
مواد اولیه در یک پالایشگاه بزرگ 
کره جنوبی که بــه دلیل ماهیت 
حســاس موضوع، مایــل نبود 
نامش فاش شود به پلاتس گفت: 
ما می خواهیم همین الان دست 
بکار شــده و نفت خام و میعانات 
گازی ایران را خریــداری کنیم 
اما این چیزی اســت که کسب و 
کارها و شــرکت های خصوصی 
نمی تواننــد آن را حــل کننــد.

یک معامله گر میعانــات در یک 
شرکت پتروشیمی کره ای گفت: 
حتی اگر این وجوه آزاد شــوند، 
چیــزی را تضمیــن نمی کنند 
و هنــوز راه زیــادی تــا اجــازه 
داده شــود واردات نفــت ایران، 

ازسرگرفته شــود.به گفته منابع 
صنعت پالایش و تحلیلگران کره 
جنوبی، هر چند پالایشــگاه های 
کره جنوبی، چند ســال است که 
به دلیــل تحریم هــا، خرید نفت 
خام ایران را متوقــف کرده اند اما 
این دو کشــور روابط اقتصادی و 

فرهنگی قوی دارند. 
پیــش از تحریم ها، کــره جنوبی 
یکی از سه مشــتری بزرگ نفت 
خام ایران و بزرگتریــن خریدار 
آســیایی میعانات ایران بود.یک 
معامله گر میعانــات اظهار کرد: 
در شــرایطی مثل حالا که تورم 
بالاســت و عرضه اوپــک پلاس 
محــدود شــده و قیمــت نفت 
افزایش پیدا کــرده، برای جریان 
آزاد و تجــارت نفت ایــران آرزو 
می کنید.آمار شــرکت ملی نفت 
کره نشــان داد که کره جنوبی در 
سال ۲۰۱۷، حدود ۱۴۸ میلیون 
بشــکه نفت و میعانــات از ایران 
دریافت کــرد و ایران بــه عنوان 
ســومین تامین کننــده بزرگ 
خوراک پالایشــگاهی برای این 

کشور شناخته شد.

صادرات نفت ایران به کره جنوبی ازسرگرفته می شود؟
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